
Hřiště, sportoviště i klidové zóny. Město zná výsledky výzkumu na Věžičce

Velkorysá plocha tzv. Věžičky ve Žďáře 3 (Stalingradu) by se měla proměnit a stát se
funkčním prostorem, který propojí místní obyvatele. K tomu mají pomoct i data ze
sociologicko-antropologického průzkumu, který proběhl v červnu. Město i zástupci
univerzity teď představili veřejnosti jeho výsledky.

Cílem rozsáhlého výzkumu v ceně 350 tisíc korun je zjistit, jak by se Věžička mohla a měla
proměnit. Prostor má lépe sloužit zájmům místních komunit tak, aby se obyvatelé mohli
neformálně setkávat a posílit vzájemné vazby. Výzkumníci nastíní, jaké možnosti lokalita má
a co od ní místní v nejrůznějších směrech očekávají pro svůj každodenní život, jaké funkce
by měla naplňovat.

„Město tvoří lidé, lidé fungují ve vztazích. Lokalita, pokud je funkčně a dobře poskládána, tak
ty vztahy může posouvat a kultivovat. Sídliště Stalingrad má rozmanité složení obyvatel – z
hlediska sociálního a ekonomického statusu, demograficky, jsou tu nejrůznější zájmové
skupiny a komunity. Tohle jsme si výzkumem potřebovali zmapovat a díky tomu vědět, jak
vytvořit skutečně funkční prostor. Prostor, který lokalitu oživí, podpoří setkávání místních a
pomůže fungování jednotlivých skupin jako celku. Jak se ukázalo, nejde totiž jen o vlastní
prostor věžičky, ale i přilehlých vnitrobloků,” vysvětluje starosta Martin Mrkos.

Výzkumný tým, složený z pedagogů a studentů Univerzity Pardubice, zajistil hloubkové
rozhovory s téměř 30 místními obyvateli, dvě skupinová setkání a 22 rozhovorů s
organizacemi a institucemi, které v oblasti působí. Dotazník vyplnilo 148 respondentů, což
představuje asi 10 % populace této lokality. Součástí bylo i studium dostupných materiálů.

Výsledky výzkumu

„86 % dotázaných se cítí v lokalitě jako doma a víc než 60 % označilo jako pozitivum
sousedskou komunitu. Z dotazníků vyplynulo, že 58 % respondentů by upřednostnilo
vybudování nového dětského hřiště, 43 % chce úpravu plochy na sportoviště a 36 % si přeje
klidové zóny pro odpočinek. Dvě třetiny dotázaných jsou spokojeny s čistotou prostoru a
přes 80 % s bezpečností v lokalitě. Naopak výhrady mají ke stavu a vybavenosti prostoru,”
říká za výzkumníky z pardubické univerzity Lada Viková.

Obyvatelé Věžičky mají k místu velmi silný, pozitivní vztah a mnozí podporují její revitalizaci,
přesto se objevují určité obavy. Někteří místní se bojí, že nově zrekonstruovaná místa
obsadí pouze jedna skupina obyvatel, například rodiny s dětmi, obávají se dopravy hlavně v
blízkosti dětských hřišť a také rizika prohlubování sociálních rozdílů mezi jednotlivými
skupinami obyvatel.

Co bude dál?

Výsledky výzkumu využije město jako podklad pro architektonické zadání revitalizace oblasti
Věžičky. Podle výzkumníků jde o výjimečný a specifický prostor se zajímavou historií,
pestrým obyvatelstvem a silným potenciálem budoucího rozvoje. „Kromě zmíněného
prostoru čeká Žďár 3 řada dalších investic. Už příští rok se ŘSD pustí do rekonstrukce
Brodské ulice, město se k akci přidá výstavbou semaforů na křižovatce Brodská x Revoluční



a čtyřmi autobusovými zálivy, vzniknou i nová parkovací místa. Na Brodské přibyde úsekové
měření rychlosti, u základních škol bude školní ulice. Před sebou máme také rekonstrukci
povrchů na Okružní horní včetně proměny chodníku na společnou stezku pro chodce a
cyklisty, důstojnou podobu chceme dát také náměstíčku před obchodními domy na Brodské,
jak zlepšit parkování nám ukáže dopravně-urbanistická studie,” shrnuje plány města Mrkos.

Lokalita “Věžičky” je část sídliště, které vzniklo v padesátých letech minulého století a
obecně je ceněné svým promyšleným urbanismem. Název pochází od jednoho z domů s
typickou věžičkou na střeše. Zmíněná lokalita má díky své poloze a prostoru velký potenciál,
město chce vytvořit funkční prostor pro zhruba 1 400 místních obyvatel. Průzkum má být
hotový do konce června a dokonce prázdnin by měl tým městu odevzdat finální výzkumnou
zprávu.


